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Pokusím se shrnout významnější investice a rozsáhlejší opravy, které 
plánujeme pro rok 2025.
Velká část � nančních prostředků bude věnována vodovodům a kana-
lizacím. Především bude realizována rekonstrukce a posílení čistírny 
odpadních vod na Přízeři. Zde chceme také upravit vodovodní řád tak, 
že zrušíme paralelní větev, která končí u Kuthanů a dotčené nemovi-
tosti napojíme na hlavní páteřní vodovodní řád. Přímo v Rožmberku 
nad Vltavou chceme provést renovaci pravobřežního vodovodu tím, 
že vyměníme část řadu mezi vodojemem a křižovatkou u třech sloupů. 
Dále bude vyčištěn a modernizován vodojem. Pro ČOV v Rožmberku 
nad Vltavou pořídíme mobilní kalolis, což by mělo vést k úspoře � nancí 
nutných pro pravidelný odvoz a ukládání řídkého kalu. Předcházet bude 
provozní zkouška tohoto zařízení pro ověření účinnosti. Plánujeme po-
řízení mobilního vodojemu cca 20m3. Toto zařízení bude sloužit jako 
záloha při úpravách na pevných vodojemech a v sezóně bude posílením 
zdroje vody v kempu.
Významná část � nančních prostředků je připravena na opravy komu-
nikací, především cesta na Přízeři od kapličky kolem dvojdomků a zpět
k rybníku. V Rožmberku nad Vltavou chceme opravit cestu z náměstí 

pod starým židovským hřbitovem až k silnici z Přízeřu.
Důležitým počinem by měly být také opravy městských bytů a to jednak 
na Přízeři (byt nad bývalým obchodem) a v Rožmberku nad Vltavou 
(čp. 9 a 91).
Chceme začít budovat sportovní areál u fotbalového hřiště. Prvním 
krokem by mělo být kombinované hřiště „volejbal/nohejbal“ a rozšíření 
stanoviště kontejnerů na odpady.
Nicméně pravděpodobně největší částka z rozpočtu  je určena na poří-
zení nového vozidla cisternové automobilové stříkačky. Tato moderni-
zace jednotky našich hasičů bude velkým plusem pro nás všechny a ještě 
významně zvýší prestiž našich dobrovolných hasičů v regionu.
Posílíme také naše technické služby o silnější traktor s čelním naklada-
čem.
Z drobnějších akci zmíním opravu kapličky na návsi v Přízeři a fasá-
dy na domě čp.74 v Rožmberku nad Vltavou, dále postupná likvidace 
chlívků za garážemi na Přízeři, oprava výpusti na rybníku Přízeř atd.
Přeji si, abychom dokázali tato předsevzetí pro rok 2025 naplnit.

- Bohuslav Čtveráček, starosta -

Co se skrývá v rozpočtu našeho města pro rok 2025?

foto: Jolanka Krchová
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Uzávěrka dalšího čísla Rožmberského zpravodaje je
15. 1. 2025

Usn. č. 79/2024
Zastupitelstvo města Rožmberk nad Vltavou schvaluje ověřovatele zápi-
su: pana Marka Kukolíka a pana Martina Tomku jako zapisovatele pana 
Daniela Hovorku.

Usn. č. 80/2024
Zastupitelstvo města Rožmberk nad Vltavou schvaluje navržený pro-
gram zasedání v upraveném znění.

Usn. č. 81/2024
Zastupitelstvo města Rožmberk nad Vltavou bere na vědomí rozpočtové 
opatření č. 11/2024 v předloženém znění.

Usn. č. 82/2024
Zastupitelstvo města Rožmberk nad Vltavou schvaluje seznam členů 
JSDH Rožmberk nad Vltavou-Přízeř v předloženém znění.

Usn. č. 83/2024
Zastupitelstvo města Rožmberk nad Vltavou schvaluje uzavření nájem-
ní smlouvy na byt č.8 v č.p. 9 o výměře 36,9m2 na dobu dvou let v před-
loženém znění.

Usn. č. 84/2024
Zastupitelstvo města Rožmberk nad Vltavou schvaluje Návrh rozpočtu 
města Rožmberk nad Vltavou na rok 2025: schodkový rozpočet|, příjmy 
19 645 000,-Kč, výdaje 39 286 587,- Kč schodek 19 641 587,-Kč – na 
úhradu schodku zapojena část přebytku hospodaření z minulých let.

Poznámka: Úplný zápis ve smyslu ustanovení §95 odst.5 zákona o ob-
cích je uložen na městském úřadu k nahlédnutí. Městský úřad je povi-
nen umožnit občanům nahlédnout do zápisu ze zasedání zastupitelstva.
Předchozí výpisy usnesení zastupitelstva najdete na webových strán-
kách města: www.mestorozmberk.cz .

Výpis usnesení ze zasedání Zastupitelstva města Rožmberk nad Vltavou, konaného dne
19. 12. 2024, od 18:00 hodin

V lednu oslaví významné životní jubileum:

  Ivana Krotká
 Petr Jedlinský
 Alois Šístek
 Václav Maršán
 Marta Šátková

Přejeme pevné zdraví a hodně elánu do dalších let!

Dlouhé zimní večery si můžete zkrátit četbou knih
z knihobudky, která je volně přístupná u „Tomíků“.
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Jsem rád, že po dohodě se zástupci f. Lesy České republiky, se mi v letoš-
ním roce podařilo obnovit Červený kříž. 
Naši dříve narození spoluobčané, turisté a houbaři si jej určitě pamatují, 
bylo možné k němu dojít od křižovatky „U kříže“, která se nachází asi 
800 m za mysliveckým srubem v oblasti Třešňovice, v lesích na pravém 
břehu Vltavy nad naším městem.
Pokud byste se chtěli k němu vydat nyní, sledujte z Rožmberka mod-
rou turistickou značku, kdy půjdete tzv. Hraniční cestou a přibližně po
2,5 kilometrové procházce našimi krásnými lesy se vám podaří dojít až
k Červenému  kříži – na dnešní křižovatku „Pod rozhledem“ v nadmoř-
ské výšce 806 m. Rozhodnete-li se pokračovat ještě dále, odbočte vpra-
vo a po cca 400 metrech dorazíte na vyhlídku s názvem „Na rozhledu“, 
která se nachází ve výšce 853 m nad mořem. Když se pak rozhlédnete, 
uvidíte nejvyšší vrch nad Rožmberkem zvaný Hörlinger s nadmořskou 
výškou 869 m n. m.
Velmi děkuji za pomoc pilaři Richardu Dobiášovi za pořezání dřeva
k výrobě kříže, také Jaroslavu Kohoutovi za další materiální pomoc
a v neposlední řadě Romanu Chmelovi, Miroslavu Korenikovi ml. a své 
manželce za pomoc při jeho stavbě.

Pokud se k Červenému kříži vydáte, přeji vám krásnou vycházku zimní 
přírodou a pokud ne, tak i přesto vše nejlepší v novém roce 2025.

- S pozdravem Jan Fröstl -

Obnova „Červeného kříže“ - poděkování za pomoc

Začal nám nový rok. Pro mnohé to zname-
ná nový začátek. Ve vzduchu je touha po 
změně. Chceme být zdravější, hubenější, 
spokojenější a plní energie. Také jste si dali 
nějaké novoroční předsevzetí? Jak ho ale 
dodržet? Stanovme si realistické cíle.
Klíčem k úspěchu není perfekcionismus, 
ale malé kroky a soustředění na své tělo
a mysl.
Začít můžeme dýcháním. Hloubka de-
chu ovlivňuje naši fyzickou i psychickou 
kondici. Jak na zdravý dech nám pomůže 
kniha od Rostislava Václavka Změň svůj 
dech, která se zabývá například vědo-
mým dýcháním, které prohlubuje relaxaci
a zlepšuje okysličení těla. Ten, kdo knihám 
neholduje, si může o správném dýchání 
popovídat s Monikou Sosnovou, která ab-
solvovala kurz u pana Václavka a moc ráda 
se s Vámi o své znalosti podělí.
Další tip na snadno splnitelné  a zároveň 
přínosné předsevzetí je ranních 5 minut 
pro sebe. Jemné protažení páteře, rukou

a nohou nás dlouho nezdrží, ale rozproudí 
energii v těle.
Každý nemá možnost trávit čas v posilov-
ně. Ale když si po práci najdeme 20 minut 
pohybu denně, třeba příjemnou svižnou 
procházkou, určitě to udělá pro naše tělo 
i mysl víc než extrémní cvičení jednou za 
týden. Pokud se sami nedonutíte nebo vás 
to samotné nebaví, zajděte si na čtvrteční 
jógu v tělocvičně nebo na páteční cvičení 
s Mírou. Novoroční předsevzetí nejsou
o dokonalosti, ale o péči o sebe. Dopřejme 
si pohyb, radujme se z pokroku a věnujme 
se maličkostem, které tvoří změny, které 
vydrží.

- Krásný začátek roku přeje Hani a Rózi -

Nový rok - nový začátek
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Od konce loňského léta se Rožmberkem nad Vltavou třikrát denně 
nese zvuk kostelního zvonu. Jedná se o tzv. klekání původně svolávající 
k ranní, polední a večerní modlitbě. Zvonění trvá tři minuty, stejně jako 
modlitba Anděl Páně. V době, kdy nošení hodinek nebylo samozřej-
mostí, sloužilo klekání k určování času. Za ranního klekání lidé vstávali, 
při poledním obědvali a u večerního chodily děti spát (starší děti upo-
zorňovalo, že se mají vrátit domů – opozdilce měla podle pověsti odnést 
klekánice).

Zvon v rožmberském kostele byl roku 1546 ulitý českobudějovickým 
konvářem a zvonařem Štěpánem, má krásný zvuk a je vzácnou památ-
kou našeho zvonařství. Pravidelné zvonění inicioval pan Rostislav Ryba, 
který do kostela sv. Mikuláše pozval technika zabývajícího se instalací 
a servisem zvonů pana Otu Jirsu.
Pan Ota Jirsa se k práci se zvony dostal až jako důchodce. Zvonařská ro-
dina Pernerových (více o rodu Pernerových v příštím čísle Rožmberské-
ho zpravodaje) hledala všestranného člověka, který by rozuměl elektrice 
a uměl dobře německy. Pan Jirsa tuto novou životní výzvu přijal. Jedná 
se o práci snoubící v sobě řadu řemesel – tesařství, truhlářství, elektri-
kářství a další. Servis či instalace zvonu zavedla pana Jirsu do kostelů, 
kapliček a klášterů po celé České republice (Praha – Loreta, Strahov, 
Vyšehrad, Znojmo, Olomouc – Sv. Kopeček, Sv. Hostýn, Příbram – Sva-
tá Hora, České Budějovice – radnice, Černá věž, Sv. Tomáš, Zátoň, Zlatá 
Koruna), ale také do Německa, Rakouska (Vídeň) a Maďarska (Györ). 
Pan Jirsa dokáže vyprávěním o své práci nadchnout téměř každého po-
sluchače. Nadšení ale chladí slovy: „Je to hlavně dřina. Člověk se ve vě-
žích válí v holubím a netopýřím trusu. V létě je horko. V zimě je zima. 
Není to práce pro každého“. Přesto má svou práci rád a i přes pokročilý 
věk se jí chce věnovat nadále.
 
Zvony provází člověka od narození až po poslední cestu. Naši předkové 
dokázali podle zvuku rozlišit, který zvon zní, co oznamuje, zda někde 
hoří, někdo umřel nebo se svolává ke mši svaté. Aby se tyto a mnohé 
další poznatky nezapomenuly, vznikl vědní obor zabývající se zvony – 
kampanologie.

Pro více informací o tomto oboru jsem se obrátila na pana Mgr. Radka 
Lunga, diecézního kampanologa pro Biskupství českobudějovické:  
 
„Člověk, který se v tomto oboru specializuje, se nazývá kampanolog (ně-
kdy se jim říká ochránci zvonů). Šíře okruhů, na které může být kampa-
nolog dotázán, je velmi rozsáhlá: zjištění historie zvonů v dané lokalitě 
na základě literatury a archivních pramenů, určení stáří zvonu, přečtení 
a přepis, popř. překlad nápisů, identi�kace reliéfů, určení ladění stáva-
jících zvonů, rozhodnutí, zda jsou zvony schopny bezpečného provozu, 
posouzení funkčnosti a vhodnosti vybavení zvonu, návrh nového sou-
boru zvonů včetně jejich ladění, příprava a realizace výběrového řízení 
na ulití nových zvonů, poradenství ve věci dotačních titulů, kontrola 
(kolaudace) akustických a hudebních vlastností nově ulitých zvonů, vy-
tvoření celoročního řádu (rozvrhu) zvonění, zaškolení zvoníků atd.
Diecézní kampanolog hájí a zastupuje zájmy biskupství a jednotlivých 
farností v kontaktu s dodavateli a ve věci zvonů poskytuje odborné po-
radenství. Spolupracuje se stavebními vikariátními techniky.
V Českobudějovické diecézi máme zhruba 1200 kostelních zvonů 

(nepočítaje umíráčky a sanktusníky). Další stovky zvonů se nacházejí 
v obecních zvonicích a nejrůznějších kaplích. Hlasy zvonů prezentuje-
me od roku 2008 každý den v poledne v pravidelném cyklu Českého 
rozhlasu - České Budějovice nazvaném Hlasy jihočeských zvonů.
Diecézním kampanologem pro Biskupství českobudějovické jsem byl 
jmenován biskupem Antonínem Liškou v roce 2001. Tehdy jsem po-
máhal vyřizovat zvláště odškodnění jednotlivých farností za zvony re-
kvírované v druhé světové válce. Dnes jsou to především projekty na 
restaurování a opravy starých zvonů a návrhy na pořizování zvonů no-
vých. Roku 2022 byly ulity nové zvony pro Tučapy, Zdíkovec, Záblatí 
nebo Hořice na Šumavě. Roku 2023 jsme řešili např. restaurování vzác-
ného gotického zvonu v Hořepníku, opravu zvonů v Římově, opravu 
gotického zvonu a návrh nových zvonů pro Vitějovice. Roku 2024 to 
byla příprava projektu na doplnění nových zvonů v Číměři, ulití nového 
zvonu pro Křemži nebo plánování nového zvonu pro svatovítský kostel 
v Českém Krumlově. Kolem zvonů je stále mnoho aktivit, což je radost-
né.
Ke zvonům jsem se dostal prostřednictvím pravidelné zvonické služ-
by v katedrále sv. Víta a v mnoha jiných kostelech v Praze v letech 
1991–2002. Vystudoval jsem bohemistiku a historii na Filozo�cké fa-
kultě Univerzity Karlovy. Na Vysoké škole pro katolickou chrámovou 
hudbu v německém Řezně jsem absolvoval kampanologický kurs za-
končený úřední zkouškou. Zabývám se dějinami zvonařství, vývojem 
oboru kampanologie, rekvizicemi a restitucemi zvonů, usiluji o zacho-
vání unikátní české tradice ručního zvonění, která je dnes v evropském 
kontextu už ojedinělá.“

Rožmberkem nad Vltavou znovu zní zvon
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To, že se Rožmberkem nad Vltavou po řadě desetiletích opět pravidelně 
nese zvuk kostelního zvonu, vnímám jako významný krok. První měsíce 
se lidé (věřící i nevěřící) při odbíjení zastavovali a s potěšením zaposlou-
chávali do jedinečného zvuku kostelního zvonu. Dnes už je to pro nás 
tak samozřejmé, že si neumíme představit, kdyby kostel opět utichl. Až 
příště uslyšíte odbíjet náš kostelní zvon, téměř 500 let starý, zavřete oči, 
zaposlouchejte se a představte si, že stejný zvuk poslouchalo mnoho ge-

nerací před námi a stejný zvuk snad uslyší ještě řada generací po nás…

Ráda bych na tomto místě poděkovala panu Rostislavu Rybovi, Otu Jir-
sovi a Radku Lungovi, kteří s láskou pečují o minulost.

- Jana Adamko -

Nedávno jsem byla během komentované prohlídky výstavy na hradě
o rodu Buquoy oslovena zástupci základní školy v Petříkově, zda bych 
nechtěla zkusit předat zajímavé informace o rodě Buquoy malým dětem 
z 1. – 5. třídy formou besedy.
To znamenalo podívat se na známé informace, ovšem z jiného úhlu po-
hledu, objektivem dětského světa, který se vyznačuje zvídavostí a vymy-
slet prezentaci proloženou kreativním programem na celé dopoledne.
V kooperaci s vedením školy, panem ředitelem Václavem Tröstlem, byly 
děti instruovány, aby si na kreativní dílnu z domova přinesly s sebou 
skleněné vázičky nebo skleničky rozličných tvarů.
Program jsme spolu s kolegyní Martinou Winterovou zaměřily na téma 
buquoyského hyalitového skla, jeho vynálezu a na osudy tří ústředních 
postav z rodu Buquoy, které za jeho úspěchem stály, tedy na hraběte 
Jiřího Františka Buquoye (1781 – 1851), jeho ženu Marii Gabrielu 
Buquoyovou (1784 – 1863) a na mladšího bratra Jiřího Františka – 
Ludvíka Arnošta Buquoye (1783 – 1834). Tito tři ústřední aktéři se 
spojili a svým nadání, ať již v oblasti vědy, tak umění, společnými silami 
zajistili konkurenceschopnost buquoského skla doma i v zahraničí.

Děti rozdělené do tří skupin se během dopoledního programu vžily do 
pozice zdobičů buquoyských sklářských produktů a spoluutvářely vzory 
na diplomatický servis, který představoval zakázku pro knížete Klemen-
ta Václava Metternicha (1773 – 1859) a souběžně s tím navrhovaly také 
originální vzory na šaty určené na diplomatický ples, kterého se kníže 
Metternich a jeho doprovod v dané zemi účastnil (jednalo se o zakázky 
pro diplomatickou misi v zemích: Francie, Itálie a Japonsko). Zástupce 
každé vytvořené skupiny poté vylosoval kartičku s určenou zemí a cha-
rakteristikou dané mise, zároveň se zde nacházel také vzkaz s návodem 
a požadavky vycházejících z národních symbolů dané země od samot-
ného knížete.
Děti se tohoto úkolu zhostily obrovským entuziasmem a prokázaly tý-
mového ducha stejně, jako Buquoyové před 209 lety. Mnohem více vy-
povídající jsou však vždy fotogra� e, které vystihují emoce celkem věrně. 
Vytvořené umělecké produkty pak mohou představovat také krásný dá-
rek nejenom pod vánoční stromeček, ale i pro rodinu či známé.
Ve spojitosti s rodem Buquoy se takovýchto programů nabízí nespo-
čet, například program Nepomuckých slavností jich v sobě ukrývá hned 
několik. O rozličnostech slavností v Rožmberku a Nových Hradech si 
povíme více v dalším vydání.

- Veronika Polnická -

Děti z malotřídky v Petříkově v Trhových Svinech si 
zahrály na buquoyské zdobiče skla a návrháře šatů 
na maškarní bál. Z vytvořených produktů vznikne 
výstava
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Vánoční akce

Mikulášská nadílka

Rozsvícení vánočního stromu

Vánoční koncert v kostele sv. Mikuláše

foto: Eliška Tomková

foto: Eliška Tomková
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Živý Betlém

Spolek ochotných dobrovolníků, z.s. Horní Dvořistě

Spolek ochotných dobrovolníků je poměrně mladý spolek skupiny lidí, kteří rádi dělají něco pro druhé. Byl založen v roce 2019, ale jeho historie 
sahá již do minulé století, kdy malá skupina maminek začala pořádat dětské dny pro děti z Horního Dvořiště ve spolupráci s obecním úřadem
v Horním Dvořišti. Zpočátku zábavné odpoledne pro děti se postupně rozrostlo v poměrně velkou akci nejen pro místní děti. K dětskému dni se 
časem přidaly i další kulturní akce, které se v obci pořádají – Dětský karneval, maškarní bál, slet čarodějnic a od roku 2012 i Živý Betlém. Spolek 
hornodvořišťských nadšenců má snad nevyčerpatelné nápady, neboť každý rok přichází s novými tématy nejen pro děti, ale i pro dospělé. Přijeďte 
a přesvědčte se sami!

- Monika Kremlová, Jana Ďurišová -

Ráda bych na tomto místě připomněla některé z kulturních akcí a se-
tkání, které se uskutečnily v první polovině loňského roku (ty z druhé 
poloviny máme jistě všichni v živé paměti).  Je to jednoznačná ukázka 
toho, že Rožmberk nad Vltavou rozhodně není ospalým městečkem, 
kde dávají lišky dobrou noc. Naopak. Není měsíc, kdy by se nic nedělo. 
Za tímto čilým kulturním ruchem stojí řada lidí, která svůj volný čas vě-

nuje přípravám a organizaci. Věřím, že se na mě dotyční nebudou zlobit, 
když zde nebudu konkrétně jmenovat. Z celého srdce děkuji vám všem, 
kteří se podílíte na tom, že je Rožmberk nad Vltavou živé a pulzující 
místo.

- Jana Adamko -

Rožmberk nad Vltavou je živé a pulzující místo

foto: Jolanka Krchová




